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 معرفی مخالفان طرح حمایت از 
کاربران فضای مجازی!

نماینده تهران  در مجلس در رابطه با »طرح حمایت از کاربران 
فضای مجازی« گفت: پس از آنکه در روز گذشته، هیات رئیسه 
کمیسیون حمایت از کاربران فضای مجازی مشخص شد، کار عملیاتی 
کمیسیون در هفته جاری کلید می خورد و جلسات آن آغاز خواهد 
شد. بیژن نوباوه وطن اظهار داشت: کسانی که نسبت به این طرح 
هجمه هایی را وارد می کنند به ضرس قاطع یا اصلا طرح را نخوانده اند 
و اطلاعی از آن ندارند و یا کسانی هستند که در پازل دشمن بازی 
می کنند و به دنبال این نیستند که قانونی برای اینترنت شکل بگیرد 
زیرا می خواهند ضد قانون عمل کنند و افراد آزادی هستند که فساد 
و فحشا ایجاد می کنند به همین دلیل، با این طرح مخالفت می کنند.  
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس مطرح کرد: فراد نگران این 
طرح بدانند که اینترنت ربطی به این قانون ندارد. این حمایت از حقوق 
کاربران است اصلا بحث زیرساختی ندارد و در راستای این است که اگر 
اهانت و هتک حرمتی صورت گرفت و حیثیت کسی ریخته شد، حق 
کسی ضایع نشود درست است که پلیس فتا در این موارد پیگیری هایی 
را انجام می دهد اما در بسیاری مواقع هم به بی قانونی برمی خورد. نوباه 
وطن بیان کرد: جوسازی های زیادی علیه این طرح انجام می شود. 
در جایگاه نماینده مردم به دنبال این هستیم که حقوق مردم پایمال 
نشود. اگر دولت الکترونیک شکل نگیرد اصلا دولت نمی تواند کاری از 
پیش ببرد. او با اشاره به طرح شفافیت آرا گفت: شفافیت آرا بحث بسیار 
مهمی است ولی بیشتر از آنکه به شفافیت نمایندگان توجه داشته 
باشیم، باید شفافیت را برای کل کشور عملیاتی کنیم، شفاف ترین 
آرا در کل کشور را نمایندگان دارند. باید علاوه بر مجلس عملکرد 
دولتمردان در همه زمینه ها شفاف شود، مثلا شما وام می دهید لیست 

آن را بگذارید و شما تقاضا می دهید لیست آن را بگذارید.

دریچــه

گــزارش
سیدمحمد صدر:

 تندروها منافع کشور را 
فدای خصومت ها می کنند

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، در رابطه 
با وضعیت برجام گفت: همانطور که من قبلا گفته ام 
برجام مسیری است که ما باید آن را طی کنیم. برجام 
نتیجه توافقی است که بین کشور های ۵+۱ یک انجام 
شد و ایران تعهد کرد به دنبال تولید و کاربرد سلاح اتمی 
نباشد و طرف مقابل تعهد کرد، ۷ قطعنامه تحریمی 
سازمان ملل علیه ایران ملغی شود و تحریم ها به طور 
کلی از بین برود و روابط اقتصادی بین المللی ایران 
به حالت عادی دربیاید یعنی برجام توافقی است که 
همچنان می تواند، ادامه داشته باشد چراکه هم رهبری 
اشاره کردند و هم همه مرتبا گفته اند که ایران کشوری 
نیست که به دنبال تولید سلاح اتمی برود. سیدمحمد 
صدر اظهار داشت: تعهداتی که ایران در قبال برجام 
داشت انجام شده و طرف مقابل هم تا یک حدی و تا 
یک مقطعی تعهداتش را انجام داد، ولی با آمدن ترامپ با 
توجه به اینکه او یک نژادپرست افراطی بود زیر میز زد و 
یک طرفه از همه تعهداتش خارج شد و برنامه ها را برهم 
زد. او افزود: متاسفانه چیزی که مخالفین برجام متوجه 
نمی شوند این است که کار های خلافی ترامپ انجام داد 
که، برخلاف همه تعهدات طرفین بود و این موضوع نباید 
به حساب برجام و ایران گذاشته شود. صدر تاکید کرد: 
بنابراین، چون می خواهیم تحریم ها برداشته شوند باید 
به دنبال مسیر برجام برویم. مشکلاتی که امکان دارد، 
سازمان انرژی اتمی پیدا کند می تواند پرونده ایران را از 
شورای حکام این سازمان به شورای امنیت ببرد و دوباره 
همان شرایط قبلی بازگردد و می شود مثل دوران آقای 
احمدی نژاد و ایران در تحریم بین المللی قرار می گیرد و 
این مسأله بسیار خطرناک است. ما باید به سمت انجام 
مذاکرات برویم؛ باید توافق برجام را زنده کنیم و طرف 
مقابل به تعهدات خود پایبند شود. این عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درباره امکان سنگ اندازی ها 
در مسیر برجام گفت: من متاسفم که می گویم این 
گروه های تندرو منافع کشور و منافع ایران را فدای 
خصومت های شخصی و خصومت های گروهی می کنند 
اینکه گفته شود برجام هیچ منفعتی نداشته درست 
نیست؛ ما در شرایطی بودیم که صدور نفت ایران به 
صفر می رسید و اگر برجام نبود، نمی توانستیم یک 
قطره نفت صادر کنیم و ۷ قطعنامه تحریمی داشتیم 
و کشور در شرایط اقتصادی بسیار متزلزلی قرار داشت 
و برجام ایران را از این موقعیت نجات داد. سید محمد 
صدر تاکید کرد: ما همیشه معتقد بودیم هر کشوری 
باید با همسایگان خود روابط دوستانه داشته باشد، 
چون همسایه است که هم می تواند کمک حال کشور 
بوده و هم مشکل ساز باشد. بزرگترین مشکل کشور ما 
بعد از انقلاب جنگ هشت ساله با عراق بود. همسایه ما 
و رهبر تندی مثل صدام حسین هشت سال کشور ما را 
گرفتار کرد. اگر مشکلی وجود دارد باید با دیپلماسی 
حل شود و همه روابط اقتصادی، فرهنگی و سیاسی باید 
ابتدا با همسایگان برقرار شود تا دیدگاه کشور و منافع 
کشور تامین شود. وی در مورد اتفاقات اخیر میان ایران 
و آذربایجان تصریح کرد: دولت آذربایجان باید بداند 
ایران نسبت به دشمنی به نام اسرائیل حساسیت دارد و 
به اسرائیل اجازه نمی دهد در مرز های ایران حضور پیدا 
کند. از طرفی نباید مشکلی برای مسیر تردد اقتصادی 
ایران ایجاد شود. دولت آذربایجان و ایران باید از طریق 

دیپلماسی مسائل خود را حل کنند.

 مسئولان بپذیرند
 فقر شوخی بردار نیست

ادامه از صفحه اول /جهــان امــروز، جامعه ای 
آگاه شده است و به تعبیری متوجه حق و حقوق 
شهروندی شان هستند، بنابراین مسئولان مملکت 
باید چنین واقعیتی را درک کنند و نکته مهم اینکه 
متناسب با خواست و مطالبات بحق جامعه امروز ایران 
تصمیم  سازی و تصمیم گیری کنند! مسئولان باید 
بپذیرند معنی و مفهوم بیکاری، ناامیدی، افسردگی، 
عدم توانایی ازدواج، عدم توانایی خرید مسکن و... فقر 
است. اگر ملت ها به نقطه ای برسند که چیزی برای از 
دست دادن نداشته باشند چنین ملت هایی غیر قابل 
پیش بینی می شوند! سوال ملت این شده است چرا با 
وجود این حجم از ثروت های طبیعی مثل نفت، گاز و... 
وضعیت اقتصاد، معیشت و رفاه آنان دچار مشکلات 
اساسی شده است و به تعبیری ایراد و گره کار از 
کجاست؟ و سوال مهم ترشان این است که آیا روش و 
منش حکمرانی باعث وبانی واقعیت های امروز نیست؟!

دیدگــاه

 رشد نرخ ارز و آسیب به 
صنعت برق کشور

ادامه از صفحه یک / ولی در نظر بگیرید کســی 
که با وام از صندوق توســعه ملــی و بانک ها نیروگاه 
حرارتی ساخته باید دو بار در سال قسط بدهد. یعنی 
یک نیروگاه حرارتی ۵00 مگاواتی باید دو قســط 26 
میلیون یورویی یا حدودا ۱۵00 میلیارد تومان پرداخت 
کند درحالی که برق آن با توجه به قیمت گذاری دولت 
و هیات تنظیم مقــررات کیلوواتی ۵0 تومان فروخته 
می شود که حتی اگر ســه میلیارد کیلووات برق هم 
بفروشــد چیزی در حدود ۱۵0 میلیارد تومان عاید 
نیروگاه می شود که حتی این عدد با میزان بدهی قابل 
قیاس نیست. آیا کسی که سرمایه گذاری کرده و نرخ 
ارز به این شکل افزایش پیدا کرده مقصر است؟ براساس 
داده های آژانس بین المللی انرژی سالانه در حوزه های 
نفت،  گاز، بنزین و برق 80 تــا 8۵ میلیارد دلار یارانه 
انرژی پرداخت می شود. هزینه تولید برق با احتساب 
قیمت گازی که دولت تخصیص می دهد حدود ۵23 
تومان می شود و دولت مدعی اســت که این برق را با 
قیمت کیلوواتی 80 تا 90 تومان به مردم می فروشد؛ 
2۵0 میلیارد کیلووات ساعت کل میزان خرید و فروش 
برق در کشور است و با حســاب و کتابی ساده میزان 
یارانه این بخش تقریبا مشخص می شود؛ با اینکه برخی 
از برداشته شدن یارانه انرژی صحبت می کنند، اما باید 
بدانیم که اگر این یارانه در بخش برق پرداخت نشود 
ممکن است میزان خاموشی ها افزایش پیدا کند و قطعا 
این خاموشی می تواند آسیب های اقتصادی زیادی به 
بخش های مختلف صنعتــی و خدماتی و خانگی وارد 

کند. باید مردم را در تصمیمات بزرگ دخیل کرد.

نگــاه

سه شنبه 
1400 .07 .20
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یک کارشناس مسائــل بین الملل اظهــار داشت: به لحاظ 
راهبردی به نظر نمی رسد که تغییر معنا داری در روند کذاکرات 
احیای برجام شکل بگیرد، زیرا موضوع فعالیت های هسته ای 
ایران و مسائل مرتبط با آن مانند برجام، تصمیماتی است که در 
سطح کلان گرفته می شود و تصمیمات حاکمیتی و فرادولتی 
است. نهاد اصلی هم شورای عالی امنیت است که هر سه قوه، 
نهاد های امنیتی و نمایندگان رهبری نیز در آن حضور دارند؛ در 
آنجا است که ریل گذاری و سیاست گذاری های کلان به ویژه در 
امر سیاست خارجی انجام می شود. از این جهت کلیت روندی که 
تاکنون در قالب شش دور مذاکرات وین، که خب ارکان آن هم 
مشخص است و شامل بازگشت آمریکا به برجام، برداشته شدن 
تحریم هایی که بعد از خروج از آمریکا اعمال شده بود، راستی 
آزمایی، اطمینان بخشی و ... در این دوره نیز از سوی مذاکره 
کنندگان پیگری می شود که در دوره قبل از سوی آقایان ظریف 
و عراقچی پیگیری می شد. امیر علی ابوالفتح گفت: تکنیک های 
مذاکراتی که اصلا مذاکرات توسط دبیرخانه شورای عالی امنیت 
ملی یا وزارت خارجه پیگیری شود، هنوز مشخص نیست. فرد 
مذاکره کننده معلوم نیست که چه کسی است، آیا علی باقری 

کنی که معاون سیاسی وزیرخارجه است این مذاکرات را برعهده 
خواهد گرفت یا فرد دیگری، هنوز به جمع بندی نرسیده اند. پس 
بنابراین در بحث تکنیک های مذاکراتی حتما تفاوت هایی در 
تیم های مذاکره کننده وجود دارد و در پای میز مذاکرات طبیعتا 
تفاوت هایی دیده می شود. اما سیاست های کلان در خصوص 
مذاکرات حتما همان روندی خواهد بود که در دوران روحانی 
بود. زیرا سیاست ها از قبل مشخص و تعیین شده است و دولت 
رئیسی نیز همان مسیر و با همان اهداف دنبال خواهد شد. وی با 
بیان اینکه موضوع غنی سازی مشخص شده است و در مجلس 
هم به آن اشاره شده است که غنی سازی 20 درصد باشد افزود: 
حتی غنی سازی 60 درصد هم در دولت روحانی صورت گرفت. 
پس در این بخش ها تغییری ایجاد نمی شود. در بحث اقتصاد چند 
دیدگاه متفاوت وجود دارد. برخی معتقدند که روحانی بیش از 
اندازه اقتصاد را به برجام شرطی کرد، برخی دیگر معتقدند 
اینگونه نبوده است و فارغ از برجام اقدامات زیادی را برای اقتصاد 
انجام داد. ابوالفتح ادامه داد: اما آن چیزی که مشخص است 
این است که رمز موفقیت در پای میز مذاکرات فارغ از اینکه 
چه دولت و شخصی آن را انجام دهد، بر سه پایه استوار است. 

مورد اول توانمندی هسته ای است، به این معنا که هرچقدر 
فعالیت هسته ای کمی و کیفی ارتقا پیدا کند، مذاکره کننده 
در پای میز مذاکره، بهتر می تواند فعالیت داشته باشد. مورد 
دوم توانمندی نظامی است که به همان اندازه که توان امنیتی 
و دفاعی کشور ضعیف می شود. مورد سوم تاب آوری اقتصادی 
است، اینکه مسئولان اقتصادی می اندیشند که وابستگی ایران 
به اقتصاد تاثیرپذیر از تحریم ها کاهش پیدا کند تا بتوانند تاب 
آوری اقتصادی را افزایش دهند. وی تصریح کرد: هیچ نشانه ای 
از این دیده نمی شود که نظام به این نتیجه و جمع بندی رسیده 
باشد که بخواهد مسیر جدیدی را در خصوص مذاکرات در 
پیش بگیرد. رئیسی در زمان انتخابات اتفاقا هم تاکید داشت که 
جریان ما بهتر می تواند مذاکرات را پیش ببرد. عملکرد دو سه 
ماهه رئیسی هم نشان می دهد که خواهان ادامه روند مذاکراتی 
هستند که از دولت روحانی شروع شد و قرار نیست که ایران از 
روند مذاکرات خارج شود. در سیاست های کلان تغییر مسیر دیده 
نمی شود، اما در تکنیک های مذاکراتی طبیعتا ممکن است که 
تغییراتی ایجاد شود، ولی اصل و اساس همان است و ایران همان 

برجام را قبول دارد.

امیر علی ابوالفتح:

نظام مانند دوره روحانی همچنان برجام را قبول دارد

افسانه و واقعیت درباره توافق با عربستان!

دور چهارم گفت وگوهای ایران و عربستان 30 شهریور به میزبانی 
بغداد برگزار شده است که متعاقب آن فیصل بن فرحان وزیر خارجه 
عربستان گفت که این گفت وگوها در مرحله مقدماتی است. وزیر 
خارجه ایران نیز در کنفرانسی خبری از بیروت ضمن اشاره به این 
گفت وگوها اظهار داشت که به نتایج و توافقاتی هم رسیده است و دو 
طرف در زمان مقتضی درباره اجرای آنها اطلاع رسانی می کنند. دو روز 
پیش، رسانه »عربی پست« گزارشی درباره چهار دور مذاکرات منتشر 
و در آن ادعاهایی به نقل از منابع »آگاه« مطرح کرد و همین ادعاها هم 
مبنای تحلیل و کارشناسی قرار گرفته است. در این گزارش آمده است 
که دور چهارم مذاکرات در بغداد میان علی شمخانی دبیر شورای 
عالی امنیت ملی و عادل الجبیر وزیر مشاور امور خارجی عربستان 
بوده است و می افزاید که توافقاتی هم میان تهران و ریاض حاصل شده 
است و هیات  های دو کشور سفرهای متقابلی انجام داده اند. »عربی 
پست« به نقل از این منابع می گوید که این توافقات شامل توقف 
حمایت عربستان از اپوزیسیون ایران، سرمایه گذاری عربستان در 
سوریه و عراق و احداث اتوبان بین المللی مشهد ـ کربلا ـ مکه است. با 
وجود داشتن رگه هایی از واقعیت اما وجود دیتاهای اشتباه، کلیت این 
گزارش را زیر سوال می برد. اما نکاتی مهم بر پایه اطلاعاتی که نگارنده 
از منابع آگاه ایرانی، عراقی و عربی خلیج فارس کسب کرده است: اولا، 
دور چهارم مذاکرات میان شمخانی و الجبیر نبوده و رئیس هیات 
ایرانی سعید ایروانی معاون امنیت بین الملل شورای عالی امنیت ملی 
و رئیس هیات عربستانی خالد حمیدان رئیس دستگاه اطلاعات بوده 
است. ثانیا، تا به حال هیاتی عربستانی به ایران سفر نکرده است؛ اما 
درباره اعزام متقابل هیات هایی صحبت شده و قرار بوده است که هیات 
عربستانی به تهران سفر کند، ولی هنوز سفری انجام نشده است. ثالثا، 
دو طرف درباره لزوم بازگشایی دفاتر دیپلماتیک توافق کرده اند، اما 
زمان دقیق این بازگشایی نیز هنوز مشخص نیست. رابعا، مصطفی 
الکاظمی پیشنهاد احداث اتوبان مشهد ـ مکه را مطرح کرده است، 
اما این مساله در حد حرف است و هیچ توافقی درباره آن نشده است. 
شخصا اجرایی شدن این پیشنهاد در آینده را حتی اگر هم روابط کاملا 
از سرگرفته شود، بسیار بعید می دانم. به نظر می رسد که الکاظمی 
صرفا ضمن اشاره به فرصت های بزرگ دو طرف برای همکاری و 
ترغیب آن ها این پیشنهاد را مطرح کرده است.خامسا، دو طرف 
در چهار دور گفت وگوها دغدغه ها و گله های زیاد خود را در مسائل 
مختلف مطرح کرده اند، اما هنوز به بسیاری از این مسائل ورود ماهوی 
نداشته اند. سادسا، مذاکرات تا این لحظه خروجی مهمی در جهت حل 
اختلافات نداشته است، اما فضای گفت وگوها مثبت است و تنها مساله 
مهم توافق بر سر ازسرگیری روابط و ضرورت توقف حملات رسانه ای 
دوطرفه است. به نظرم، سخن گفتن امیرعبداللهیان درباره رسیدن 
نتایج و توافقاتی معطوف به توافق درباره بازگشایی دفاتر دیپلماتیک 
است. سابعا، هیات عربستانی در دور چهارم از ایران خواسته است که 
برای حل بحران یمن کمک کند، اما ایران به دنبال ارتباط مستقیم 
ریاض و صنعاست که تحت کنترل انصارا... است و گفته است که 
حاضر است برای شروع گفت وگوها در جهت توقف حملات در کل 
یمن و تشکیل دولت و برقراری امنیت کمک کند. جالب اینجاست که 
گزارش »عربی پست« مدعی است که بر سر توقف حمایت عربستان 
از گروه های مخالف مسلح ایرانی توافق شده است؛ همین خود به 
معنای اعتراف آشکار به این حمایت است. حال سوال این است که 
خالد الحمیدان رئیس دستگاه اطلاعات عربستان این اندازه ساده 
لوح است که با تعهد به توقف این حمایت، هم به این حمایت اعتراف 
کند، هم بر روایت ایران صحه بگذارد هم تبعاتی حقوقی را متوجه 
کشورش کند؟ نکته جالب و خنده دار دیگر اینکه گفته شده است، 
ایران با سرمایه گذاری عربستان در عراق و سوریه موافقت کرده 
است؛ به این معنا که مصطفی الکاظمی نخست وزیر عراق که دور 
چهارم مذاکرات در حضور وی برگزار شد، کناری نشسته و تماشاگر 
این سطح از دخالت آشکار در امور داخلی عراق است؛ به گونه ای که 
در حضور وی عربستان از ایران بخواهد به آن اجازه سرمایه گذاری 
در عراق بدهد و ایران هم بگوید، بفرما مشکلی نیست. آنچه در این 
خصوص مطرح شده است، اینکه ظاهرا طرف عربستانی در چارچوب 
گله مندی های خود گفته است که برخی گروه های مسلح نزدیک به 
ایران اقداماتی علیه سرمایه گذاری ما در عراق انجام می دهند. کما 
این که در رابطه با سوریه، تهران گویا خواستار مشارکت عربستان 
در بازسازی سوریه شده است. ریاض از ماه ها پیش تماس های خود 
با دمشق را از سرگرفته و اساسا برای سرمایه گذاری در سوریه نیازی 
به واسطه ندارد و تماس اخیر بشار اسد با عبدا... دوم نیز موید آشتی 
محور عربی عربستان و  نظام سوریه است و در هفته ها و ماه های آینده 

جنبه آشکارتری به خود خواهد گرفت.

یادداشــت

 صابر گل عنبر 
تحلیلگر مسائل بین الملل

آرمان ملی: فضای سیاسی کشور پس از انتخابات و عبور از فضای انتخاباتی از ماه های ابتدایی سال در یک حالت سکون و رخوت به سر می برد، از سوی دیگر احزاب فعالیتی ندارند یا 
کمتر رسانه ای می شود؛ افکار عمومی بیشتر متوجه تحولات و تنش های رخ داده با همسایگان هستند تا تحولات سیاسی داخل کشور و در این میان عملکرد دولت در حوزه های مختلف 
چندان مورد توجه و انتقاد قرار نمی گیرد. در این راستا برای بررسی وضعیت فعلی حاکم بر جریان اصلاحات و همچنین تحولات اخیر در فضای سیاسی کشور که می توان از آنها امید به 

گشایش هایی در فضای سیاسی کشور را داشت »آرمان ملی« با سیدمحمود میرلوحی، فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.
 چرا احــزاب اصلاح طلب به صــورت خاموش فعالیت 

می کنند؟
 واقعیت امر این اســت که انتخابات ریاست جمهوری ۱400 
متفاوت با روندهای گذشته بود )لااقل از سال 92 و در سه انتخابات 
گذشته شاهد مشارکت قابل توجه مردم بودیم(. روند از 98 تغییر 
کرد و مشارکت حداکثری از دستور کار خارج شد و ۱400 با این 
ابعادی که نظارت استصوابی داشت، معلوم شد که یک برنامه ای 
است که بسیاری را )هم جامعه هم بخش هایی از اصلاح طلبان ( 
از حضور در پای صندوق های رای دلسرد کردند. 9 تن نامزد جبهه 
اصلاحات به صورت مطلق همه را رد کردند، آقای لاریجانی را یک 
چهره اصولگرا در طول دهه های مختلف بود، از صحنه خارج کردند. 
اصلاحات تابلوی ورود ممنوع دریافت کرد. این پیام با توجه به 
مجموع شرایط کشور و اصلاحات باید بررسی شود. اصلاحات در 
معرض نقد دو بخش بود؛ نقد درونی از سوی جوانان اصلاح طلب در 
واقع به نحوی بود که سقف مطالبات قبلی را پشت سر می گذاشت 
و همچنین رای دهندگانی که معمولا منتظر بودند، ببینند جریان 
اصلاحات چه رویکرد و مواضعی را اعلام می کند و اصلاحات احساس 
کرد که به همان دلیل اول یعنی دلسرد شدن مردم امکان فعال 
شدن و فعال بودن در صحنه را ندارد و به تعبیر آقای خاتمی در 98  
که گفتند اگر من هم دعوت می کردیم اتفاقی نمی افتاد. همچنین 
که ملاحظه می کنید در جریان انتخابات شورای شهر تهران آقای 
خاتمی بیانیه دادند و امضاء کردند ولی وقتی برآوردها همین بود 
که مردم نمی آیند و جامعه در شرایط خاصی قرار گرفته است. ادامه 
این فضا و جو همچنان پا برجاست. در انتخابات روشن شد که جریان 
اصولگرایی به هر ترتیبی در واقع مانع دسترسی اصلاحات به سبد 
رای خودش بشود، این سبد رای به سمت اصولگرایی نمی رود و بین 
مردم و صندوق های رای فاصله می افتد و یاس و نا امیدی از صندوق 
حاصل می شود. این نتیجه ای بود که به خوبی در انتخابات روشن 
شد. اصلاحات هم می دانست و اطلاع داشت که بازگرداندن مردم به 
پای صندوق رای کار ساده ای نیست و مستلزم فراهم کردن شعارها و 
ساختارهای مناسب بود. برداشت من این است که جریان اصلاحات 
بعد از انتخابات در مرحله رصد، ارزیابی و بررسی است و از صحنه 
خارج نشده و این طور نیست که به استراحت رفته باشد. به دقت، 
به برنامه ریزی، به تفکر، به عملکرد، و ارزیابی دلایل فاصله گرفتن 
مردم از صندوق رای و نیز چه کار باید بشود که اصلاحات سرمایه 
اجتماعی اش را مجددا احیاء کند. به نظر می آید با توجه به قرائن 
و شواهد جریان اصلاحات مشغول این کار است تا دوباره شرایطی 
فراهم بشود تا پل جریان اصلاحات را با جامعه و رای دهندگان 
بازسازی کند و سرمایه اجتماعی خودش را مجددا احیاء بکند. جریان 
اصلاحات فعلا  در این مرحله است. ضمن اینکه کشور با چالش های 
در هم تنیده ای مواجه است. مسأله کرونا، تحریم ها، خشکسالی و... 
به هر حال جریان اصلاحات نسبت به آنها دغدغه دارد و احساس 
می کند اکنون که با هزینه سنگین همه چیز یکدست شده است، به 
هر حال ببینیم چه کار می کنند، آیا مسأله کشور فقط آقای روحانی 
و دولت متفاوت ایشان بود و یا نه مسائل دیگری هم است. جریان 
اصلاحات احساس می کند که یکدست شدن بیبشتر هزینه است و 
در دولت آقای احمدی نژاد هزینه ها را پرداختیم. اصلاحات معتقد 
است یکدستی هزینه است و جریان مقابل معتقد است، این یک  
فرصت است. جریان اصلاحات می خواهد ببیند که این بار هم مثل 
دفعه قبل مسیر به همان سمت حرکت می کند، امیدواریم جریان 
اصولگرایی از دولت های نهم و دهم درس گرفته باشد و اشکالات 
گذشته را تکرار نکنند و مراجعه به مردم و توجه به مطالبات اکثریت 
و عدم غفلت از حقوق شهروندان چیزهایی است که انتظار می رود 
رخ بدهد و کشور ان شاءا... از تحریم ها خارج شود. درست است که 
در جریان برجام ترامپ و کنگره آمریکا کارشکنی کردند ولی توجه 
 ،FATF،داشته باشیم در داخل هم موانع فراوان بود. مسأله تحریم ها

تورم و گرفتاری ها حل بشود و ما هم خوشحال می شویم، وگرنه زمان 
برای نقد کردن هست.

 نقش جوانان در بازسازی اصلاحات چیست و اینکه  در 
چهار سال باقی مانده تا انتخابات 1404 آیا زمان مناسبی برای 

بازسازی اصلاحات هست؟
معتقدم مادامی که جریان سوم و چهارم ایجاد نشده است و فعلا 
در کشور دو جریان واقعی )هرچند دو حزب نیستند( دو جریان 
اصولگرایی و اصلاحات در درون خودشان یکدست نیستند، لذا گلایه ها 
و شکایت هایی از سوی بانوان، جوانان، اقوام و اهل فکر و فرهنگ وجود 
دارد که البته حق هم دارند. اما مهم ترین ویژگی جریان اصلاحات این 
است که مطالبات مردم را نمایندگی می کند در مقابل اصولگرایی 
معمولا اهداف حاکمیت را دنبال می کند. هرچه اتفاق بیفتد باز فکر 
می کنیم اصلاحات به مطالبات این اقشار نزدیک تر است و اگر قرار 
است جریانی برای همکاری انتخاب شود،  باز هم جریان اصلاحات 
است. مگر اینکه اصلاحات از عهده این کار برنیاید و جریان سومی 
جایگزین شود؛ تا وقتی چنین جریانی با شخصیت ها و چهره های 
معتبر و معتمد که، ساختار، اهداف، برنامه و مانیفست داشته باشد، 
ایجاد نشود، جامعه به جریان های ناشناخته که تبار نامشخصی دارند 
مراجعه نمی کند. شما در حوادث دی ماه 96 دیدید که 84 شهر کشور 
در واقع عتراض بود ولی چون یک جریان اصیل و ریشه دار و معتبری 
نبود، مشکلات حل نشد و راه به جایی نبردند. در آبان 98 هم همین 
طور بود. جامعه ایران به خاطر اینکه در نسل های موجود، نسل انقلاب، 
نسل بعدی و نسل سوم تجارب مسائل منطقه را دارند بهار عربی را 
همه شاهد بودیم، مسائل فروپاشی شوروی را دیدیم. جریان اصلاحات 
ناچار است مجددا برگردد و خودش را بازسازی کند و هم بخش هایی 
از جامعه نیاز به بازسازی دارند، هر نظامی چه لیبرال دموکراسی و... 
باشد، تک حزبی نمی شود و دو جریان یا حزب حداقل باید حضور 
فعال داشته باشند. در جمهوری اسلامی یک جریان که حاکمیت را 
نمایندگی می کند اسمش جریان اصولگرایی است و همیشه گوش به 
زنگ هستند که ببینند که دستگاه های حاکمیتی و... چه می گویند 
و در مقابل یک جریان هم معتقد است که برای اصلاح جامعه تلاش 
می کند که به وضع موجود قانع نیست )قانون اساسی، قوانین عادی، 
رفتارها، رویکردها و ...( و جریان اصلاحات این بخش را از ۷6 تاکنون 
نمایندگی کرده است. به همین دلیل هم این آرا به سبد اصلاحات 
واریز می شود. برخی مواقع ملاحظه می کنید که اصلاحات مورد 
مواخذه قرار می گیرد که پس چه کار کردید؟ در بحث های اخیر در 
رسانه ها و فضای مجازی دقت کنید کسانی که رای نداده بودند، حالا 
می گویند ای داد رای ندادیم، نتیجه چه شد؟ طوری می شود که بعد 
از عبور از انتخابات احساس می کنند که اگر به اصلاحات رای می دانند 
منافع، خواست ها و نظراتشان بیشتر مطرح بود. حالا احساس غربت 
می کنند. اگر اصلاحات باشد به جای طرح صیانت از فضای مجازی، 
طرح شهر هوشمند را می آورد. بحث حریم خصوصی و اولویت های 
شورای شهر پنجم را با شورای شهر ششم مقایسه کنید. اصلاحات 
می تواند نارسایی داشته باشد ولی وقتی در ظرف ایران نگاه کنیم و 
مجموع مسائل محیطی، شرایط کشور و بین المللی و محدودیت ها را 
ملاحظه کنیم، اصلاحات بیشتر و بهتر عمل کرده است. فکر می کنم 
مادامی که آمادگی و اراده در اصلاحات نسبت به مردم و رای دهندگان 
وجود دارد و با محدودیت ها، می توان گفت اصلاحات نیروی مناسب، 
قابل اعتماد و حامی مردم خواهد بود، ولو در یک دوره ای هم نواقصی 
باشد و فاصله ای شکل بگیرد و بخشی از پل بین مردم و اصلاحات هم 

خراب شود، بازسازی خواهد شد.
 تا چه اندازه اصلاح در بدنــه تصمیم گیری جریان 

اصلاحات را ضروری می دانید؟
نقش آقای خاتمی در جریان اصلاحات، ارشادی است. بخش های 
مختلف اصلاحات به ایشان مراجعه می کنند. در جریان اصلاحات 
برخلاف کشورهای اروپایی که احزاب نیرومند وجود دارد، 

ساختارهای مشابه وجود ندارد. در قانون اساسی ما احزاب مورد توجه 
نیست. ساختارهای کاریزماتیک، احزاب و سایر بخش های موثر 
در بزنگاه ها نقش خود را ایفا می کنند. در اصلاحات، شورای عالی 
داشتیم که فقط نمایندگان احزاب نبودند و شخصیت های حقیقی 
خارج از احزاب هم در آن عضویت داشتند. شروع کار با شورای 
هماهنگی احزاب بودند و پیشنهاد اولیه را تنظیم و پیشنهاد می کنند 
و بعد خود آنها احساس می کنند که نیاز به شخصیتی است که جامعه 
قبولش داشته باشد و هم وقتی نظرش و اشاراتش می آید اقبال و 
پذیرش بیشتری است و این ساختار مورد خواست و اقتضائی است 
و نه اینکه ساختار تحمیلی نیست. امیدواریم یک حزب اصلاحات 
به صورت سراسری شکل بگیرد و همه احزاب موجود در آن حضور 
داشته باشند و علاوه برآن سازمان های مردم نهاد، رسانه ها بیایند و 
سلسله مراتب شهرستان ها و استان ها و شورای مرکزی شکل بگیرید 
که همه اینها مطلوب است، ولی وقتی شورای نگهبان9 نامزد جبهه 
اصلاحات را یکجا رد می کند. در نظر بگیرد یک حزب اصلاحات وجود 
دارد با دبیرکلی آقای خاتمی که مثل آب خوردن با محدودیت مواجه 

می شود. شرایط کشور و محدویت ها را باید مورد ملاحظه قرار داد.
 اخیرا در فضای سیاسی شاهد گشایش هایی هستیم، این 

تغییرات چرا در دولت روحانی اتفاق نیفتاد؟
اولا دلیل اتفاقات سال 88 آقای احمدی نژاد و رفتارش بود که 
بعدا برای همه روشن شد و امروز رفتارش برای همه حامیانش عبرت 
شده است. رفع حصر مطالبه همه انتخابات و مورد خواست اکثریت 
جامعه بود. امیدواریم رفع حصر بشود و آنها هم بتوانند بیایند و 
دوستدارانشان هم بتوانند با آنها تماس بگیرند. در انتخابات ریاست 
جمهوری مشارکت قابل مشاهده و نماد است و فکر می کردیم 
مشارکت اصل قرار داده می شود و اراده ای که در گذشته بود پا برجا 
می ماند ولی متاسفانه نشد. با این وضع در شرایط فعلی در اجرای 
کارها هم در صحنه بین المللی مانند لغو تحریم ها، مذاکره با دنیا و...

یک جایی مشکلی پیش بیاید؛ با خروج آمریکا از افغانستان خیلی ها 
فکر می کردند فرصتی برای جمهوری اسلامی است ولی این گونه 
نشد. در یک منطقه حساس واقع شده ایم و مسائل و درگیری تاریخی 
گذشته و... وجود دارد، کشور نیاز به اجماع، وحدت و انسجام ملی دارد 
تا مسائل داخلی و خارجی را حل کند. امروز حل مشکلات اقتصادی، 
تورم، اشتغال و...نیاز به همدلی و همکاری دارد. آقای روحانی با آن 
رای بالای فقط ماه عسل شش ماه داشت و با حوادث دی ماه 96 
مواجه شد. این کشور نیاز به همدلی بین بخش های مختلف دارد. 
برداشت من این است که جریان اصلاحات همراهی و همکاری 
خواهند داشت و آرزو می کنند آقای رئیسی در حل مشکلات جامعه 
موفق شود و بتواند تحریم ها را لغو کند، تورم را بردارد و سطح درآمد 
مردم را بالا ببرد. اگر می خواهیم دولت جمهوری اسلامی موفق شود 
به خاطر این است که مردم در فشار هستند. امیدواریم مواضعی که 
آقای رئیس جمهور در ابتدای کار اعلام کردند و از برخی چهره ها 
درخواست نظر و پیشنهاد کردند، افراد معتدل را سر کار بیاورند تا 
فضا تلطیف شود و زمینه گفت و گو بین بخش های مختلف فراهم 
گردد.آقای رئیس جمهور می تواند یک نشستی با دبیران کل احزاب 
داشته باشد تا یک اجماع ملی برای حل وفصل مشکلات به وجود 
آید. اگر قرار است جریانی برای همکاری انتخاب شود،  باز هم 
جریان اصلاحات است. مگر اینکه اصلاحات از عهده این کار برنیاید 
و جریان سومی جایگزین شود؛ تا وقتی چنین جریانی با شخصیت ها 
و چهره های معتبر و معتمد که ساختار، اهداف، برنامه و مانیفست 
داشته باشد، ایجاد نشود، جامعه به جریان های ناشناخته که تبار 
نامشخصی دارند مراجعه می کند. در قانون اساسی ما احزاب مورد 
توجه نیست. ساختارهای کاریزماتیک، احزاب و سایر بخش های موثر 
در بزنگاه ها نقش خود را ایفا می کنند. در اصلاحات، شورای عالی 
داشتیم که فقط نمایندگان احزاب نبودند و شخصیت های حقیقی 

خارج از احزاب هم در آن عضویت داشتند

   سیدمحمود میرلوحی در گفت و گو با »آرمان ملی« :  

 آقای رئيس جمهور! 
زمان كم است برای حل مشكلات 

     کشور با چالش های در هم تنیده ای روبه رواست 
     اصلاح طلبان می خواهند دولت موفق شود، چون مردم تحت فشارند

     رئیس جمهور با دبیران احزاب جلسه بگذارد 
     اصلاحات همچنان با تابلوی ورود ممنوع مواجه است 

     اصلاح طلبان و اصولگرایان در درون خود هم یکدست نیستند

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی


